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Jaarverslag 2023 

Stichting ‘Vrienden van Fort bij Rijnauwen’ Bunnik 

 

I. Bestuursvergaderingen 

Het bestuur is in 2023 in totaal 6 keer bij elkaar geweest.  

 

II. Samenstelling bestuur 

Medio augustus heeft er een wijziging plaatsgevonden in de samenstelling van het bestuur van de 

stichting. Erwin Visee is afgetreden als algemeen bestuurslid vanwege zijn aanstelling binnen 

Staatsbosbeheer per 1-7-2023. Hij gaat zich in deze nieuwe rol bezighouden met de exploitatie (lees: 

het fort meer publiekelijk openstellen door middel van activiteiten) van Fort bij Rijnauwen. Judith 

Marcellis is hem opgevolgd als nieuw algemeen bestuurslid. 

 

Met deze wijzigingen bestaat het bestuur uit 5 leden, te weten:  

Cees de Jong (voorzitter), Hidde Vroman (secretaris), Ben Hermans (penningmeester), Judith Marcellis 

(algemeen lid) en Rob Zakee (algemeen lid). 

 

III. Monitorprogramma Biodiversiteit 

In 2022 heeft SBB een ontheffing verkregen binnen het vigerende bestemmingsplan (gemeente Bunnik) 

voor een periode van 10 jaar om een aantal bij Fort bij Rijnauwen passende commerciële activiteiten te 

ontwikkelen. Bij deze ontheffing is afgesproken dat om het mogelijke effect van de commerciële 

activiteiten op de fortnatuur te meten in deze periode de biodiversiteit van het fort nauwkeurig wordt 

onderzocht en vastgelegd via het Monitorprogramma Biodiversiteit. 

Al geruime tijd vonden inventarisaties plaats van enkele soortgroepen op het Fort bij Rijnauwen. Vanaf 

zomer 2022 worden deze gegevens opgenomen in het monitoringsprogramma van de biodiversiteit op 

het fort, waarin SBB wordt ondersteund door de Vrienden van Fort bij Rijnauwen. Verantwoordelijk 

SBB-boswachter ecologie is Bert van Dijk, coördinator/ondersteuner bij het monitorprogramma is Cees 

de Jong van de Vrienden.  

Het doel van de monitoring is enerzijds meer inzicht te krijgen in de ontwikkelingen binnen de 

voorkomende soortgroepen en in de biodiversiteit van de fortnatuur als geheel. Anderzijds vormen 

deze meetgegevens een belangrijke basis bij het opstellen en verfijnen van het beheerplan van het fort. 

Het doel van het beheerplan is uiteindelijk de voorkomende soorten op het fort zo goed als mogelijk 

(en steeds beter) duurzaam te beschermen.  

De monitoring wordt uitgevoerd door een groot aantal officiële NEM-soortorganisaties en lokale 

IVN/KNNV-natuurgroepen en specialisten. Vermeldenswaard is de (jaarlijkse) broedvogelinventarisatie 

volgens SOVON-richtlijnen, die oa door bestuursleden en lokale specialisten wordt uitgevoerd met Rob 

Zakee als spil.  

In het voorjaar van 2024 wordt het eerste rapport (22/23) van het Monitorprogramma Biodiversiteit 

afgerond. De komende jaren loopt het monitorprogramma door en worden de resultaten jaarlijks met 

updates gerapporteerd.  

 

IV. Vogelcursus 

In 2023 is wederom de basiscursus ‘Vogels van Fort bij Rijnauwen’ aangeboden.  De cursus wordt 

verzorgd door het bestuur, aangevuld door ‘gastvogelaars’. De cursus wordt jaarlijks aangeboden sinds 

2020. De cursusdagen vonden plaats op 18 februari, 18 maart, 4 april (uilenexcursie), 15 april en 6 mei. 

In totaal hebben 22 mensen de cursus gevolgd en werd er afgesloten met een eindtoets. De 

deelnemers ontvingen als afsluiting een ‘certificaat van deelname’.  

 

V. Ringslangbroeihoop 

Op zaterdag 1 april zijn er weer twee broeihopen aangelegd, in samenwerking met de boswachter 

beheer en leden van de beheergroep. Cees de Jong coördineert de aanleg. De broeihopen zijn 

aangelegd bij Flankbatterij 6 aan de zuidgracht en aan de westzijde van het fort op het grasveld voor 

het Reduit. Paardenmest is wederom geleverd door Boerderij ‘Nieuw Slagmaat’ aan de Marsdijk in 
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Bunnik. Begin oktober is de broeihoop bij Flankbatterij bemonsterd, helaas zonder resultaat. In 

voorgaande jaren werden enkele 10-tallen ringslangeieren aangetroffen. Op 4 november is de 

de broeihoop gelegen op de weide tussen het Reduit en de Fortwachterswoning omgezet. We konden 

geen enkel ei vinden. Dit in tegenstelling met het jaar ervoor. Toen vonden we namelijk 102 (!) eieren. 

 

VI. Werkzaamheden Website 

Om de PR rond de Vrienden te verbeteren hebben wij op 20 maart overlegd met Cees van den Brink ter 

kennismaking. Hij is o.a. webmaster voor de Vrienden van Amelisweerd en de website 

Amelisweerd.com. Voorafgaand hebben Cees van den Brink en Marco van Wijnbergen (onze oude 

webmaster) overleg gevoerd over technische details van onze website. Tijdens de vergaderingen zijn 

onze wensen uitgesproken en zijn er vervolgafspraken gemaakt. Op 28 augustus vond een 

vervolgoverleg plaats met Cees en is o.a. de nieuwe vormgeving van de website besproken. Ook is er 

gekeken hoe we meer zelfstandig frequenter nieuwsbrieven en -berichten kunnen publiceren, zowel op 

de website als via de e-mail. We zijn tot een overeenkomst gekomen, waarbij Cees van den Brink de rol 

van webmaster op zich neemt. In het najaar zijn we gestart onder zijn regie. Marco van Wijnbergen 

blijft de hosting van onze website verzorgen.  

 

VII. Start lezingenreeks Kruithuis 

Naast het vergroten van de PR via de website, zijn we ook gestart met het organiseren van lezingen. 

Het idee is om tweemaal per jaar (in het voor- en najaar) een bekende spreker uit te nodigen in het 

Kruithuis die iets komt vertellen over interessant onderwerp. Voorwaarde is dat het onderwerp 

verbonden is met de natuur en/of cultuurhistorie van het fort binnen de Nieuwe Hollandse Waterlinie.  

De aftrap vond plaats op 4 november waarin Koos Dijksterhuis ons meenam over zijn kijk en liefde voor 

natuur. De middag was een succes en werd druk bezocht door ca. 50 bezoekers. Tevens signeerde 

Kooseen groot aantal van zijn boeken, o.a. over  Natuurrondleidingen, Schelpen, Zwarte Specht en 

Spreeuw (Atlas Vogelserie). Als dank ontving Koos uit de handen van Rob Zakee een prachtige foto van 

een zwarte specht. 

 

 

Hidde Vroman, secretaris 

Cees de Jong, voorzitter 

 

 
 

 

 

 
 


